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حکیمی پور دبیرکل حزب اراده ملت :

پیش ثبت نام، برنامه های احزاب برای شرکت 
در انتخابات را به هم زد

ثبتنامنهاییانتخابات»الکترونیکی«برگزارمیشود؛

۱۲۰۰نمایندهادواردرپیشثبتنامانتخاباتنامنویسیکردهاند

سرویس سیاسی - احمــد حکیمی پور دبیرکل 
حزب اراده ملت در پاســخ به این ســوال که با توجه 
بــه پایان مهلت پیش ثبت نام و پایــان مرحله احراز 
هویت ها، چه تعداد از حزب شما ثبت نام کرده و احراز 
هویت آنان تایید شده است، گفت:  از حزب اراده ملت، 
ثبت نام زیاد نداشتیم. یک تعداد محدودی از دوستان 
ثبت نام کردند که من در جریان نتیجه احراز نیســتم و 

نمی توانم به شما آماری بدهم.
دبیرکل حزب اراده ملت در پاســخ به این سوال 
که برنامه حزب در این مرحله به چه صورتی است و 
آیا افرادی از احزاب شما در انتخابات شرکت می کنند 
یا خیر، گفت: ما قبلا جلســه گذاشتیم و اعلام کردیم 
اعضایی کــه این قابلیت را در خودشــان می بینند و 
می توانند نماینده مجلس شــوند، بروند ثبت نام کنند. 
حــالا تعداد محدودی ثبت نام کردند ولی نتیجه اش را 
فعلا نمی دانیم. یعنی باید ببینیم چه تعدادی در صحنه 

هستند تا برای شان برنامه ریزی کنیم. 
حکیمی پور در پاســخ به این سوال که آیا حزب 
شما در انتخابات با احزاب دیگر، ائتلافی انجام خواهد 
داد، گفت: باید ببینیم تشکل ها برای انتخابات چه کار 
کردند و در چه وضعیتی هســتند. آیا کاندیدایی برای 
رقابت مانده اســت یا خیر. الان زود اســت که درباره 
این موضوع برنامه ریزی کنیم. اما طبق چیزی که به ما 
مربوط بود در حزب مان بعد از بحث های مفصلی که 
شکل گرفت، به اعضای حزب گفتیم، آن هایی که در 
خودشــان این توان را می بینند و تمایل دارند، ثبت نام 

کنند.
دبیــرکل حــزب اراده ملــت در تصمیم جبهه 
اصلاحات نســبت به انتخابات و اینکه آیا حزب اراده 
ملــت با وجود خروج از جبهه با تصمیم آن همراهی 
می کنــد، گفت: نگرش جبهــه اصلاحات به احزاب 
متفاوت اســت. برخی از احزاب با این موضوع فعال 

برخــورد کرده و برخی نیمــه فعال و غیرفعال بودند. 
بنابراین طیف های مختلفی در جریان اصلاحات است. 
من معتقدم باید به فضا نگاه کنیم که فضای جامعه به 
چه سمتی می رود و دستگاه های نظارتی و اجرایی چه 
تصمیمی می گیرند و آیــا کاندیدایی در صحنه باقی 
می ماند که لیستی بسته شود یا خیر. زمان این مسائل به 

دی یا بهمن ماه برمی گردد. 
حکیمی پور در پاسخ به این سوال که استقبال از 
ثبت نام در انتخابات از جانب اصلاح طلبان چه مقدار 
بوده است، گفت: آنطور که من برداشت کردم استقبال 
زیــاد نبوده و حتی در حزب اراده ملت هم اســتقبال 
زیاد نبوده اســت. از حزب ما کلا بیشتر از ۳ نفر ثبت 

نام نکردند. 
دبیرکل حزب اراده ملت در پاسخ به این سوال که 
آیا شــما ثبت نام نکردید گفت: به دلیل آنکه مسافرت 
ضروری پیش آمد، مدارکم را همراه نبردم تا بارگذاری 
کنم و                                                                                                               پیش ثبت نام انجام نشــد. البته در سامانه اسم و 
مشــخصات را ثبت کردم اما در جایی که باید مدارک 
را بارگذاری می کردم، کار انجام نشــد. در نهایت این 
طرح پیش ثبت نام، برنامه هایی که احزاب داشتند را به 
هم زد. طرح هایی بود که می شد آنها را اجرا کرد اما این 
طرح برنامه ها را به هم ریخت و احزابی که می خواستند 
در انتخابات فعال باشند، نتوانستند خودشان را به این 

مرحله برسانند. 

سرویس سیاسی - سخنگوی ستاد انتخابات 
کشــور با بیان اینکــه ثبت نام نهایــی انتخابات 
الکترونیکی برگزار خواهد شد، گفت: داوطلبان در 
مرحله ثبت نام نهایی انتخابات باید پرسشنامه ای را 

تکمیل کنند که امکان ویرایش آن وجود ندارد.
دوازدهمین دوره انتخابات مجلس شورای 
اســلامی در روز ۱۱ اسفند ســال جاری در ۲۰۸ 
حوزه انتخابیه برگزار خواهد شــد. این انتخابات 
براســاس قانون جدیدی که در مجلس بررسی و 
تصویب شــد، برگزار خواهد شد و به همین دلیل 
برخی امور اجرایی انتخابات با دوره های پیشــین 

تفاوت هایی خواهد داشت.
نام نویسی نهایی از داوطلبان انتخابات از روز 
۲۷ مهر تا ســوم آبان الکترونیکی انجام می شود. 
در حال حاضر، مراجع شش گانه در حال بررسی 
اعتراض دوطلبانی هستند که مدارک آنها به تایید 
نرسیده است.اسلامی در خصوص بررسی مدارک 
داوطلبان انتخابات خاطرنشان کرد: »اصلی ترین 
موضوع در این زمینه به مغایرت مدارک تحصیلی 
بازمی گردد که در حال رفع این مشــکل هستیم. 
ثبت نام نهایی از ۲۷ مهر آغاز می شــود و مراجع 
شش گانه تا ۲۶ مهر فرصت دارند پاسخ اعتراضات 
داوطلبان را بدهند. پس از  پایان این مرحله، اعلام 
خواهیم کرد چه تعداد از داوطلبان در مرحله اول 
تایید شده اند.«وی با اشاره به برگزاری الکترونیکی 
ثبت نام نهایی انتخابات گفت: البته قانون این اجازه 
را داده است تا حســب مورد، مراجعه حضوری 
هم داشته باشــیم اما رویکرد ما برگزاری ثبت نام 
الکترونیکی اســت. در این مرحلــه، داوطلبانی 
کــه مدارک آنها در پیش ثبت نام تایید شــده و کد 
پیگیــری دریافت کرده اند، باید پرسشــنامه ای را 
تکمیل کنند. امکان ویرایش این پرسشنامه وجود 
نــدارد؛ بنابراین، داوطلبان حتما باید با دقت آن را 

تکمیل کنند.«
پیش ثبت نام انتخابات در روزهای ۱۶ تا ۲۲ 
مرداد برگزار و حدود ۴۹ هزار تن در این انتخابات 
نام نویسی کردند. احمد وحیدی وزیر کشور اعلام 
کرده اســت که همه طیف هــای فکری در پیش 

ثبت نام انتخابات مجلس شرکت کردند.
سخنگوی ستاد انتخابات کشور در پاسخ به 
این پرســش که در زمــان پیش ثبت نام، از جریان 
سیاسی داوطلب هم ســوال شده است، تصریح 
کرد: »ما اطلاعات ۱۸ گانه از داوطلبان خواســتیم  
که بیشــتر اطلاعات هویتــی، تحصیلی یا مدرک 
برای اســتعفا بود و در واقع اطلاعات عام گرفتیم 
و بیشــتر از این از داوطلبان نپرسیدیم. با این حال 
حدود ۱۲۰۰ نماینــده ادوار مجلس در این دوره 
ثبت نــام کرده اند که همه طیف های سیاســی در 
بین آن ها وجــود دارند.«وی در واکنش به برخی 
انتقادات از شــیوه اجرای پیش ثبت نام انتخابات، 
اظهار کرد: »پیش ثبت نام بر اساس قانون اجرا شد؛ 
یعنی پس از اینکه قانون جدید انتخابات تصویب 
و برای اجرا ابلاغ شــد، ما براســاس همان قانون 
پیش ثبت نام را انجام دادیم. ممکن است برخی به 
پیش ثبت نام انتخابات انتقاد داشــته باشند ولی ما 

بــه عنوان مجری انتخابات، وظیفه قانونی خود را 
انجام دادیم. پس از ابلاغ قانون، ما شبانه روز وقت 
گذاشتیم تا  پیش ثبت نام را اجرا کنیم و این جدیت 

مجری انتخابات را نشان می دهد.«
طرحی برای برگزاری انتخابات تمام 

الکترونیکی آماده کرده ایم
براساس ماده۹۳ قانون اصلاح موادی از قانون 
انتخابات مجلس شورای اسلامی،  وزارت کشور 
موظف به برگــزاری انتخابات تمام الکترونیکی 
در یک هشــتم حوزه های انتخابیه است. این ماده 
قانونی تصریح دارد: »وزارت کشور موظف است 
در صورت موافقت شــورای نگهبــان در اولین 
انتخابــات پس از تصویب این قانــون با در نظر 
گرفتن سهولت رأی دادن، تسریع در شمارش آرا و 
حضور و مشارکت رأی دهندگان، فرایند رأی   دادن 
و شمارش آرا  را در حداقل یک  هشتم حوزه های 
دارای تعدد کرســی مجلــس، کاملًا الکترونیکی 

برگزار نماید.«
محسن اسلامی ســخنگوی ستاد انتخابات 
کشور درباره آخرین تصمیمات برای اجرای این 
مــاده از قانون انتخابات مجلس به ایســنا گفت: » 
ما در ســتاد انتخابات کشور بررسی های خود را 
آغاز کرده و از روسای ستاد انتخابات استان ها نظر 
گرفتــه و در حال آماده کردن طرحی در این زمینه 
هستیم تا آن را به شورای نگهبان ارائه دهیم. ما در 
این زمینه با شورای نگهبان مکاتبه خواهیم داشت 
و پیشنهادات اجرایی خود برای برگزاری انتخابات 
تمام الکترونیکی در حوزه های دارای تعدد کرسی 
را به این شــورا ارسال خواهیم کرد. مبنای ما برای 
برگــزاری انتخابات تمــام الکترونیکی، تعامل با 
شورای نگهبان و کسب نظر تاییدی این شوراست.« 
وی در خصوص تامین تجهیزات سخت افزاری 
و نرم افــزاری انتخابات تمام الکترونیکی در یک 
هشتم حوزه های انتخابیه، ادامه داد: »مشکلی برای 
تامین این تجهیزات و امکانات نداریم. اگر قرار به 
اجرای انتخابات تمام الکترونیکی باشد، صندوق 
الکترونیکی به اندازه کافی داریم، ولی باید این کار 
با توافق و همکاری ستاد انتخابات کشور و شورای 
نگهبــان پیش برود تا نظر مجری و ناظر انتخابات 
تامین شــود. در حال حاضر هنوز تصمیم گیری 

نهایی در این زمینه انجام نشده است.«

اعضای حقیقی هیات اجرایی مرکزی 
انتخابات از شخصیت های برجسته 

کشور هستند
در ادامه مراحــل اجرایی انتخابات مجلس 
شــورای اســلامی، معتمدین اصلی و علی البدل 
هیات اجرایی مرکزی انتخابات انتخابات مجلس 
شورای اسلامی در روز شنبه هشتم مهر در حضور 
احمد وحیدی وزیر کشور، انتخاب شدند. در این 
جلسه که با حضور اعضای حقوقی هیات اجرایی 
مرکزی و نیز نماینده هیات نظارت مرکزی برگزار 
شــد، معتمدان مردمی دعوت شــده به نشست، 
از میــان خود به ترتیب آرا »مصطفی رســتمی«، 
»محمد حســین صفار هرندی«، »ســید مرتضی 
بختیــاری«، »کامران دانشــجو«، »مرضیه وحید 
دستجردی« و »سید محمود آقا میری« را به عنوان 
معتمــدان اصلی انتخاب کردند. همچنین »یحیی 
آل اســحاق«، »محمد مهدی طهرانچی« و »مهدی 
ناظمی اردکانی« بــه عنوان معتمدان مردمی علی 

البدل انتخاب شدند.
وزیر کشــور، دادســتان کل کشــور، وزیر 
اطلاعات، رئیس سازمان اطلاعات سپاه پاسداران 
انقلاب اســلامی، وزیــر ارتباطــات و فناوری 
اطلاعات، رئیس ســتاد انتخابات کشور و رئیس 
سازمان ثبت احوال کشور از دیگر اعضای هیات 
اجرایی مرکزی هستند.محســن اسلامی در این 
زمینــه نیز گفــت: » ما طبق قانون ســی نفر را به 
هیــات نظارت مرکزی معرفی کرده و تایید آنها را 
گرفتیم. سپس آنها و همچنین اعضای اداری هیات 
اجرایی را به جلســه دعوت کردیم و این سی نفر 
از بین خود، شــش نفر را به عنوان اعضای اصلی 
و ســه نفر را به عنوان اعضای علی البدل انتخاب 
کردنــد. البته اعضای اداری حق رای نداشــتند. 
این ســی نفر از شــخصیت های برجسته کشور  
بودند که ســابقه گران ســنگی داشته و می توانند 
به اجرای انتخابات کمک کنند.«مسئولیت حسن 
اجرای فرآیند اجرایی انتخابات در همه ســطوح، 
هماهنگی با نهادهای مرتبط در برگزاری انتخابات، 
تصویب برنامــه زمان بندی و اجرایی انتخابات با 
تأیید شــورای نگهبان و  رسیدگی به موضوعات 
ارجاعی از سوی وزیر کشور از مهمترین وظایف 

هیات اجرایی مرکزی انتخابات است.

دبیرکل حزب اراده ملت گفت: به دلیل آنکه مسافرت ضروری پیش آمد، مدارکم را همراه نبردم تا بارگذاری کنم و                                                                                                               پیش ثبت نام انجام نشد. البته 
در سامانه اسم و مشخصات را ثبت کردم اما در جایی که باید مدارک را بارگذاری می کردم، کار انجام نشد. در نهایت این طرح پیش ثبت نام، برنامه هایی که 

احزاب داشتند را به هم زد.

آنطــور که من برداشــت کردم اســتقبال زیاد نبــوده و حتی در حــزب اراده ملت 
هــم اســتقبال زیاد نبوده اســت. از حزب ما کلا بیشــتر از ۳ نفر ثبت نــام نکردند. 

سرویس سیاسی - علی خدایی 
گفت: دولت مطابــق قانون و مطابق 
آیین نامه ی شــورایعالی کار، موظف 
به تشــکیل جلسه ی سه جانبه است و 
موضــوع ترمیم مزد باید در نشســتِ 
مذکور بررســی و در مورد آن تصمیم 

گرفته شود.
هشــتم مهرماه بعد از چندین ماه 
انتظــار، درنهایت رعیتــی فرد معاون 
روابــط کار وزیر کار اعــلام کرد: »از 
ترمیــم مزد خبری نیســت؛ انشــالله 
برای سال آینده تصمیم بهتری می گیریم«. او در پاسخ به این سوال که جلسه ی 
شــورایعالی کار با موضوع حداقل حقوق چه زمانی تشــکیل خواهد شد و چرا 
به درخواســت نمایندگان کارگران برای تشکیل جلسه با موضوع ترمیم حقوق 
پاســخ داده نمی شــود، گفت: پیشتر جلسات شورایعالی کار هر ۳ - ۴ ماه یکبار 
تشکیل می شد، ما پیگیری کردیم و در حال حاضر ماهی یکبار تشکیل می شود. 
در مورد دســتور جلســه هم رییس جلسه و دبیر خانه تصمیم می گیرد. موضوع 
ترمیم دستمزد در جلسات کارشناسی بحث شده اما در جلسه شورایعالی کار نه.

پیــش از آن نیز، روابــط عمومی وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی در 
جوابیه های پیاپی به اظهارات اعضای کارگری شــورایعالی کار در رســانه ها در 
ارتباط با انتظار برای برگزاری جلسه ترمیم مزد پاسخ دادند و تاکید کردند چون 
حقوق کارمندان دولت قرار نیست ترمیم شود از ترمیم مزد کارگران نیز تا پایان 

سال خبری نخواهد بود.
»نقش دولت« را فراموش کرده اند!

علــی خدایی )عضو کارگری شــورایعالی کار( در ارتباط با این اظهارات 
گفت: آقای رعیتی فرد متاســفانه نقش دولت بودنِ خود و مســئولیت های این 
نقش را فراموش کرده اند و فکر می کنند تنها وظیفه ی قانونی ایشان، پاسخ دادن 
به اظهارات کارگران است. به ایشان توصیه می کنم یک مقدار از این فضا فاصله 
بگیرند؛ وظیفه ی دولت، فارغ از وجود یا عدم وجود نهادی به نام شورایعالی کار، 
تامین معیشت مردم است و امروز کسی نیست که بحران معیشت را کتمان کند؛ 

حتی در اظهارات دولتی ها این بحران نمود واضح و روشن دارد.
او در مورد درخواست برگزاری نشست شورایعالی کار گفت: درخواست 
برگزاری جلسه، یکبار در خردادماه و یک بار هم در مرداد داده شده؛ درخواست 
خردادماه صرفاً به امضای اعضای اصلی کارگریِ شــورایعالی کار رســیده اما 
درخواست دوم را هر سه تشکل عالی کارگری و تمام نمایندگان مزدی کارگران 
امضا کرده اند. در آخرین نشست شورایعالی کار )نشست مرداد که اوایل شهریور 
برگزار شد( وزیر کار عنوان کرد که ترمیم مزد در دستور کار نشست بعدی شورا 
قرار خواهد گرفت؛ امروز می پرســیم چه شــد؛ چرا جلسه برگزار نشد و چرا 

موضوع ترمیم مزد جدی گرفته نشد؟
تفسیر ناصحیح از قانون!

خدایی با بیان اینکه »آقای رعیتی فرد و مجموعه وزارت کار باید این نکته را 
بدانند که آن ها صرفاً مجری قانون هستند نه مفسر قانون« افزود: متاسفانه در حال 
حاصر مجموعه وزارت کار در حال تفسیر به نفعِ قانون هستند و مدعی هستند 
که افزایش مزد در هر سال فقط باید یکبار اتفاق بیفتد؛ این تفسیر به هیچ عنوان 
درست نیست. او بیشتر توضیح داد: در ماده ۴۱ قانون کار آمده »شورایعالی کار 
همه ســاله موظف است....«؛ این عبارت، قیدی بر این است که باید حتماً سالی 
یکبار افزایش مزد داشته باشیم اما نگفته سالی یکبار بیشتر نمی توانیم افزایش مزد 
داشــته باشیم. به آقایان که اهل تحقیق و تفحص هستند توصیه می کنم به همان 
دبیرخانه شورایعالی کار که در اختیار خودشان است رجوع کنند تا ببینند که در 
ســال ۹۹ در خردادماه افزایش مجدد دســتمزد داشته ایم و در میانه سال ۸۵ یک 
کاهش دستمزد داشته ایم؛ بنابراین این ادعا که مزد فقط باید یکبار در سال تعیین 

شود، مبنا و مرجعی ندارد.
عضو کارگری شورایعالی کار در ادامه با تاکید بر اینکه »نمی توانند بگویند 
افزایش مجدد دستمزد در میانه سال قدغن است« اضافه کرد: درخواست ما »ترمیم 
قدرت خرید کارگران« اســت؛ بخشــی از این ترمیم، قطعاً باید نقدی باشد و در 

قانون کار نیز هیچ منعی برای افزایش مجدد وجود ندارد.
خدایی تصریح کرد: اینکه مدام می گویند این مزد، ســه جانبه و با امضای 
نمایندگان کارگری به تصویب رســیده، تکراری و نخ نما شــده؛ امروز فارغ از 
آنچه در جلسات مزدی ۱۴۰۲ گذشت و اینکه اعضای کارگری در چه شرایطی 
صورتجلســه را امضا کردند، نمایندگان رســمی کارگران خواستار رسیدگی به 
مشــکلات معیشتیِ کارگران هستند. دولت خود را در چه جایگاهی می بیند که 

احساس می کند می تواند یکطرفه حکم بدهد که ترمیم مزد مورد قبول نیست؟
مردم با ارقام کاری ندارند

به گفته وی، نمایندگان دولت به جای اقدام عملی برای حل مشکلات، صرفاً 
به بحث در رسانه ها می پردازند، این درحالیست که مردم با اعداد و ارقام اقتصادی 
کاری ندارند، آنچه برای مردم مهم است، سفره هایشان است که از همیشه خالی تر 
است.این نماینده کارگری با بیان اینکه »برای مردم قدرت خریدشان مهم است 
نه آمارهای اقتصادی که بعضاً اصلًا قابل فهم نیستند« تاکید کرد: تکلیف قانونی 
دولت، تامین یک زندگی شایسته همراه با رفاه نسبی و آرامش برای همه ی مردم 
اســت و این تعهد قانونیِ دولت اســت نه منِ نماینده کارگر؛ آن ها باید با لایحه 
و بودجه و عمل به قانون مشــکلات را حل کنند نه اینکه به جای تمرکز بر این 
مســائل، منتظر باشــند نماینده کارگر حرف بزند و فوراً جوابیه صادر نمایند؛ با 
صدور جوابیه های پیاپی مشــکلات مردم حل نخواهد شد؛ حتی اگر ثابت کنند 
 علی خدایی نماینده کارگر کذب می گوید بازهم مشــکلات مردم حل نخواهد 

شد.
خدایی در ادامه گفت: جامعه کشــش این بحث ها را ندارد و اگر جلســه 
شورایعالی کار را به موقع تشکیل دهند، نه نیازی به صحبت ما در رسانه ها هست 
و نه نیازی هســت تیمی که در روابط عمومــی وزارت کار از بودجه بیت المال 
حقوق می گیرد، مدام در رد اظهارات ما جوابیه صادر و منتشــر کند. اگر جلســه 
تشــکیل شود، همه گفته ها و شنیده ها در نشست مطرح می شود و دیگر منازعه 

به رسانه ها کشیده نمی شود.
بایستی نشست شورایعالی کار برگزار شود

او با تاکید براینکه بایستی حتما نشست شورایعالی کار برگزار شود؛ تصریح 
کرد: شــش ماه از سال گذشت و امروز وارد ماه هفتم شده ایم اما نشست برگزار 
نشده؛ اینجا یک سوال مطرح است؛ آیا در نهایت مجبور نیستیم دور هم بنشینیم 
و برای مزد ۱۴۰۳ تصمیم بگیریم؟ متاسفانه رفتارهای آقایان در این مدت، امکان 
رسیدن به توافق را از میان برداشته است. اگر امروز نشست شورایعالی کار برگزار 
و خواسته ها طرح نشود، قطعاً در نشست پایان سال به مشکل برمی خوریم؛ من 

به عنوان نماینده کارگران فضایی برای تعامل نمی بینم.
عضو کارگری شــورایعالی کار بیان کرد: در پایان نشست قبلی، آقای وزیر 
گفت ترمیم مزد در نشســت بعدی مطرح می شود ما هم قول ایشان را پذیرفتیم 
و منتظر همان نشســت وعده داده شــده هستیم منتها صحبت های آقای رعیتی 
فرد، باعث شــده از ســوی کارگران به ما نمایندگان کارگری فشــار وارد شود؛ 
ما هرچه ســعی می کنیم این بحث ها را به فضای جامعه نکشــانیم، شوربختانه 
با صحبت هایشــان کاری می کنند که کارگران از ما درخواســت واکنش جدی 

داشته باشند.
خدایی نتیجه گرفت: دولت مطابق قانون و مطابق آیین نامه ی شــورایعالی 
کار، موظف به تشــکیل جلسه ی سه جانبه اســت و موضوع ترمیم مزد باید در 
نشستِ مذکور بررسی و در مورد آن تصمیم گرفته شود؛ هیچ گروهی نمی تواند 

یک طرفه در مورد مساله اظهارنظر کند یا رای صادر نمایند.  

سرویس سیاسی - نایب رئیــس 
کمیســیون اجتماعی مجلس شورای 
اســلامی به ارائه توضیحاتــی درباره 
آخرین وضعیت لایحه کاهش ساعت 
کاری کارمندان دولت و تغییر تعطیلات 

پایان هفته پرداخت.
پیش از این کمیســیون اجتماعی 
مجلس دهم شــورای اســلامی هم در 
آبان ۱۳۹۸ اجرایی شدن طرح تعطیلی 
پنج شنبه ها در سراسر کشور را تصویب 
کرده بود که طبق آن برای جبران ساعت 

کاری روز پنج شنبه هم ساعت کاری سایر روزهای هفته مثلا از هشت ساعت به ۱۰ 
ساعت افزایش پیدا کند و اتفاقی در میزان ساعات کاری کارکنان در کل ماه رخ ندهد.
این طرح هرچند که به بررســی در عمر صحن علنی مجلس دهم نرسید، اما  
مخالفت دولت وقت را به دنبال داشــت؛ چراکه اعضای دولت معتقد بودند طرح 

آثار مالی منفی بسیار زیادی داشت و منجر به تعطیلی واحدهای تولیدی می شد. 
با این حال با اصلاحیه ای بر لایحه دولت سیزدهم، پیگیری تعطیلی شنبه ها به 
جای پنجشنبه ها در مجلس یازدهم به نوعی دیگر  در کمیسیون اجتماعی مجلس 
کلید خورد.پیشــنهاد دولت در لایحه ارائه شده ۴۲.۵ ساعت کار در هفته بود و در 
قانون فعلی ۴۴ ساعت است که کمیسیون اجتماعی تصویب کرد هر هفته ۴۰ ساعت 

و در هر روز ۸ ساعت کار باشد که از ساعت ۷ صبح تا ۳ بعد ازظهر می شود.
اواخر خرداد ۱۴۰۲ کمیســیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی با تعطیلی 
روزهای شــنبه و کاهش ســاعت کار اداری از ۴۴ ســاعت به ۴۰ ساعت  در هفته 
موافقت کرد و با برداشتن اولین گام در این زمینه قرار شد که روز کاری  از یکشنبه 
تا روز پنجشنبه باشد.طراحان این مسئله معتقدند که ساماندهی تعطیلات پایان هفته 
موجب تنظیم بیشــتر با بازارهای جهانی و منطقه ای، جلوگیری از فرصت سوزی 
تجاری و خســران کشور در این حوزه خواهد شد.اختلاف نظرهایی هم در مورد 
انتخاب روز پنج شنبه یا شنبه به عنوان تعطیلات آخر هفته در کمیسیون اجتماعی 
بوده است، منتقدان مسائل شرعی و دینی را مانع می دانند و طراحان می گویند هیچ 
منع شرعی وجود ندارد.البته گزارش کمیسیون اجتماعی در این زمینه به صحن علنی 
ارجاع شد تا نمایندگان درباره آن تصمیم گیری کنند و اگر به تصویب برسد، اختیار 

شیوه اجرای آن با دولت خواهد بود.
این که آیا تغییر تعطیلات پایان هفته به عمر مجلس یازدهم می رسد یا نه هم 
هنوز معلوم نیســت. نمایندگان در سال آخر دوره چهارساله نمایندگی در مجلس 
شــورای اسلامی این روزها در دو نوبت صبح و بعد از ظهر در حال بررسی لایحه 
برنامه هفتم توسعه هستند و بررسی بودجه ۱۴۰۲ را نیز تا پیش از پایان سال پیش رو 

دارند. انتخابات دور دوازدهم مجلس هم ۱۱ اسفند برگزار می شود.
عباس گودرزی نائب رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی اظهار 
کرد: کمیســیون اجتماعی لایحه اصلاح ماده ۸۷ قانون مدیریت خدمات کشوری 
)کاهش ســاعت کاری کارمندان( را تصویب کرد که به موجب آن ســاعت کاری 
کارمندان به ۴۰ ساعت کاهش پیدا می کند این بدان معناست که ساعت کاری پنج 

روز در هفته و هر روز هشت ساعت می شود.
وی یادآور شــد: دولت در لایحه خود میزان ســاعت کاری در هفته را از ۴۴ 
ساعت به ۴۲.۵ ساعت کاهش داده بود که مجلس شورای اسلامی آن را به ۴۰ ساعت 
تقلیل داد.وس همچنین اظهار کرد: در این لایحه دولت از مجلس اجازه تعطیلی دو 
روز در هفته را درخواست کرده بود و هیچ روز خاصی را برای تعطیلی مطرح نکرده 
بود اما کمیسیون اجتماعی در اصلاحات مشخصا تعطیلات پایان هفته را در روزهای 
جمعه و شنبه تعیین کرد.گودرزی در عین حال گفت: بنده همان زمان در کمیسیون 
اجتماعی  مخالفتم را ابراز کردم چون معتقدم که تعیین روز تعطیلی پایان هفته برعهده 
دولت است و تنها کافی است که مجلس شورای اسلامی اجازه تعطیلی دو روز در 
هفته را به دولت بدهد.وی درباره این که اکنون این لایحه در چه مرحله ای قرار دارد 
تصریح کرد: کمیسیون گزارش بررسی ها را به هیات رئیسه قرار داده که امیدواریم 
بعد از پایان بررسی لایحه برنامه هفتم توسعه این موضوع در دستور صحن علنی قرار 
گیرد. انتظار ما این است که این لایحه تا پایان عمر مجلس یازدهم تعیین تکلیف شود.

ســرویس سیاسی -معاون پارلمانی رئیس جمهور گفت: در جریان بررسی 
برنامه هفتم توســعه در برخی موارد برای دولت محدودیت و در برخی موارد بار 

مالی زیادی ایجاد شده است.
اوایل خرداد ۱۴۰۲ پس از برگزاری ۴۵ جلسه کمیسیون تخصصی و ۷ جلسه 
هیئت وزیران، لایحه برنامه پنج ســاله هفتم توســعه در جلسه فوق العاده دولت به 
تصویب رسید. بر اساس گفته علی بهادری جهرمی سخنگوی دولت برای اولین بار 
علاوه بر اخذ نظرات جوامع اندیشگاهی پیش از تصویب نهایی، متن پیش نویس 

این لایحه منتشر و از نظرات ارائه شده بهره برداری شد.
سیدابراهیم رئیسی رئیس جمهور هم اواخر خرداد با حضور در صحن علنی 
مجلس در دفاع از این لایحه گفت: برنامه هفتم براساس سیاست های ابلاغی و آسیب 
شناسی از شش برنامه گذشته تهیه شد هم چنین با نگاه براساس توان و ظرفیت های 

دولتی و خصوصی و چالش ها و موانع و رفع آن ها و دستیابی به توسعه تهیه شد.
پس از آن معاون پارلمانی رئیس جمهور هم با بیان این که »دولت در برنامه هفتم 
توسعه اهداف کمی و کیفی را به خوبی ترسیم کرده است و برای همه آن ها ضمانت 
اجرایی قرار داده است«، گفت: اگر در مواردی پیشنهادات بهتری وجود داشته باشد، 
فرصت برای اصلاح در مجلس وجود دارد و دولت در این زمینه از نظرات صائب 

و مفید استقبال می کند.
وی »اعداد دقیقی« که در برنامه وجود دارد را ملاک بررســی عملکرد دولت 
دانسته است با این حال ظاهرا تغییراتی که مجلس در لایحه پیشنهادی داده به حدی 

است که گلایه دولت را به دنبال داشته است.
ســیدمحمد حسینی درباره موضع دولت نسبت به روند بررسی برنامه هفتم 
توسعه در مجلس شورای اسلامی، اظهار کرد: نمایندگان برخی احکام را اضافه کرده 
و مواد لایحه برنامه هفتم توسعه را افزودند و لایحه تغییرات جدی پیدا کرد که خود 
نمایندگان هم ایراد داشتند. قرار شد که با تفاهم توافق دولت ومجلس کار پیش برود.
وی با بیان این که »امیدواریم دولت و مجلس با یکدیگر برنامه جامعی را تهیه 
کنند که مبنای سیاست گذاری در پنج سال آینده باشد«، تصریح کرد: در روند بررسی 
برنامه هفتم توسعه برخی محدودیت هایی برای دولت ایجاد شد که قرار بر این شد 
که اصلاح شــود مثلا درصدهایی برای برخی دستگاه ها تعیین و محدودیت های 
ایجاد شده بود یا در برخی موارد بار مالی زیادی برای دولت ایجاد کرده بود که قرار 

شد مجدد بررسی شود.

خداییعضوشورایعالیکار:

بهجایجوابیهدادن،نشست
شورایعالیکاربرگزارشود

نایبرئیسکمیسیوناجتماعیمجلسشورایاسلامیتوضیحداد؛

ماجرایتعطیلیپایانیهفتهبهکجا
رسید؟

معاونپارلمانیرئیسجمهورمطرحکرد:

گلایهدولتازبرخیتغییراتمجلس
دربرنامههفتمتوسعه
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